
3DivenDres, 26 De novembre Del 2010

L’exrepresentant personal del 
copríncep François Mitterrand 
Jean-Yves Caullet va aconsellar 
ahir als empresaris andorrans 
que s’obrin a Europa apostant 
per l’economia del coneixement 
i que fomentin la innovació i la 
recerca. El ponent del primer 
Fòrum econòmic va explicar 
que la capacitat d’Andorra per 
canviar la imatge basada “sols 
en l’esquí i les compres” cap a 
un “espai d’excel·lència en altres 
camps” serà un pas important 
per als emprenedors del país. 
A més, va afirmar que la capa-
citat d’acceptar el capital de fora 
i d’exportar-ne cap a l’exterior 
mesurarà la capacitat del Princi-
pat d’adaptar-se al futur.

Caullet, que va obrir el fòrum 
després del discurs inaugural 
del cap de Govern, va explicar 
que s’ha de mantenir el desen-
volupament antic però permetre 
que el món econòmic faci passos 
cap al futur. Per aconseguir-ho, 
creu que el país ha d’apostar pel 
que va denominar “l’economia 
del coneixement”. Segons l’exre-
presentant personal de Mitter-

rand, s’haurien de potenciar la 
recerca, la innovació, la creació 
i l’economia numèrica, uns sec-
tors que realment s’adapten al 
país perquè “no necessiten grans 
infraestructures” ni espais. 

El ponent va assegurar que 
per continuar endavant cal que 
el país s’equipi amb unes míni-
mes infraestructures, com se-
rien la fibra òptica, i subvenci-

onar programes d’investigació 
amb les universitats que com-
peteixin amb les recerques fetes 
a l’exterior. En aquest sentit, va 
explicar que “uns pocs diners en 
recerca poden fer veure Andor-
ra com un espai d’excel·lència 
en la recerca”. 

A més, considera que cal po-
tenciar la sortida a fora seguint 
els passos de la banca. “El sis-

tema financer està obert a tot el 
món i no estan vistos com uns 
bojos”, va explicar. A més, Cau-
llet va apuntar que s’ha de do-
nar a conèixer com ha evolucio-
nat el país i captar així inversors 
estrangers. El conferenciant, que 
va formar part del procés cons-
tituent com a representant de la 
delegació francesa, va conside-
rar essencial que el país “accepti 

el capital que vindrà de fora”. En 
aquest sentit, va concloure que 
no s’ha de tenir por de diluir-se 
sinó que cal afrontar el futur.

Durant el discurs inaugural, 
el cap de Govern, Jaume Bartu-
meu, va estendre la mà a l’em-
presariat per assumir “de forma 
col·legiada” els reptes actuals. 
Bartumeu va assegurar que el 
procés “està ben encaminat” i va 
reiterar la necessitat d’obrir-se a 
l’exterior. Segons el cap de l’exe-
cutiu, “hem de trobar la força 
renovada per al comerç, els pro-
fessionals i el sector bancari”. 
Finalment, Bartumeu expressar 
la voluntat de “seguir treballant 
perquè arribi a Andorra una in-
versió important, no basada en 
l’especulació immediata”. 

El ministre d’Economia i Fi-
nances, Pere López, que va tan-
car l’esdeveniment, va fer un 
bon balanç tant de la participa-
ció ‒ 160 inscrits‒ com del canvi 
d’enfocament, en considerar que 
s’ha tractat qüestions d’abast 
més nacional i de més interès 
gràcies a la participació de la 
Cambra de Comerç, Indústria i 
Serveis i de la Confederació Em-
presarial Andorrana (CEA). 
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Bartumeu estén la mà als agents econòmics per superar els reptes “de forma col·legiada”
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L’exrepresentant personal de mitterrand Jean-Yves caullet va ser el primer ponent del fòrum econòmic andorra 2010.

Malgrat els entrebancs que su-
posa tirar endavant una em-
presa andorrana amb vocació 
internacional, donades les con-
dicions fiscals i geogràfiques del 
Principat, els protagonistes de 
la segona ponència del Fòrum 
econòmic Andorra 2010, celebrat 
ahir, representen el paradigma 
de l’empresari que aposta pel 

país amb la mirada fixada en 
l’exterior.

En les seves intervencions, la 
directora general de Tag Systems, 
Assumpció Majoral, i el director 
general de Software Europeu, 
Esteve Berteil, van deixar palès 
que tenen molts punts en comú. 
A més de tractar-se de dos em-
prenedors que han desenvolupat 
amb èxit les noves tecnologies des 
d’Andorra, tots dos han rebutjat 

ofertes de l’exterior per seguir 
treballant al país. En aquest sen-
tit, Berteil adverteix del risc “que 
vingui una empresa que compri 
la producció i se l’emporti fora”, 
una impressió també compartida 
pels dos ponents. 

Així mateix, els dos empresa-
ris s’han anat adaptant als canvis 
i, malgrat operar en diferents 
països d’arreu del món, estan 
compromesos amb el mercat la-

boral andorrà. Tag Systems, que 
exporta arreu del món més de 
40 milions de targetes de crèdit 
i comercials, té una plantilla de 
150 treballadors, un centenar 
dels quals treballen al Principat, 
mentre que Software Europeu, 
que comercialitza programes de 
gestió integral del transport, té  
23 col·laboradors, dels quals 14 
són andorrans.  

Finalment, els dos emprene-
dors van coincidir en els punts 
febles que suposa tenir l’em-
presa radicada a Andorra. Així, 
Berteil va lamentar l’elevat grau 
d’intrusisme i va opinar que cal-
dria “agilitzar els tràmits perquè 
els professionals que vinguin es 

quedin aquí”. Majoral va mati-
sar que “en els últims anys s’han 
millorat molt els tràmits dua-
ners per a la importació i l’ex-
portació, però queda molt camí 
per recórrer”. Les mancances en 
les comunicacions i en les tele-
comunicacions és un altre dels 
punts febles que van apuntar. 

A l’últim, van lamentar la di-
ficultat per contractar gent espe-
cialitzada o aconseguir serveis 
específics al país. Així, tots dos 
van advocar per crear un parc 
tecnològic. En aquest sentit, Ma-
joral va assegurar que com més 
empreses tecnològiques hi hagi i 
més diversificades estiguin serà 
millor”. 
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